
Kdo {e danes, v za~etku 21. stoletja pozna plese, kot so
ziben{rit, lesa, angel gospodov, koza{ka in {e ne{teto
drugih; pesmi, ki so jih peli na{i predniki; pa {ege in
navade ob mla~vi, preji, pustu … V [martnem ob Paki bi
vse skupaj umrlo z ljudmi, ki so jih nosili v svojih srcih, z
njimi izra`ali veselje in `alost, ko {e ni bilo radia, televi-
zije, diskotek. Ko so bile va{ke lipe in kozolci sredi{~e
dogajanja. Ko je ob ve~erih {e odmevala fantovska pesem.
Vse bi po~asi utonilo v pozabo, ~e …

^e se v letu 1976 ne bi zbrala skupina zanesenjakov ter
skupaj z nekaterimi strokovnjaki raziskala bogato kul-
turno izro~ilo na{ih prednikov. Rodila se je Folklorna
skupina Oljka.

Ob praznovanju 30. obletnice Folklorne skupine Oljka
smo povabili nekdanje in sedanje vodje skupine, da so z
nami delili svoje spomine na za~etek delovanja in na `iv-
ljenje v skupini v vseh teh letih.

S svojo pripovedjo je pri~ela Ema Gor{ek, ki ima tudi
najve~ zaslug pri ustanovitvi skupine, njena vodja pa je
bila prva {tiri leta: “Vse se je za~elo `e pred letom 1976,
ko je na na{o osnovno {olo v [martnem ob Paki pri{el gos-
pod Janez Kra{ovec, ki je deloval v {ale{ki folklorni skupi-
ni Koleda in me nagovoril, naj pri~nem z otroki obujati
slovenske ljudske plese in pesmi. Res
smo potem privabili okrog devet
parov sedmega in osmega razreda. Pri
spoznavanju plesov mi je bil gospod
Kra{ovec v veliko pomo~. Delo z
otroki je bilo uspe{no, saj smo s to
skupino nastopali po vsej Sloveniji.
V tem ~asu pa so me na {oli poslali
tudi na te~aj za vodje folklornih
skupin. Za zaklju~no nalogo sem
raziskala plesno izro~ilo na{ega
kraja. Pri tem smo odkrili toliko zan-
imivih stvari, da me je pri~el gospod
Kra{ovec nagovarjati, naj poskusim
tudi z odraslimi. Ker so za to pokaza-
li zanimanje tudi moji sodelavci in
znanci, smo se pri~eli sestajati in
po~asi so pri~eli nastajati zametki
skupine. Privabili pa smo {e nekaj
drugih sokrajanov.”

“Kmalu po ustanovitvi skupine sta se pri meni oglasili
Ema Gor{ek in Mija @erjav,” svojo pripoved pri~ne dolgo-
letni godec Jo`e Volk. “Ker skupina ni imela izku{enega
godca, sta me nagovarjali, naj se pridru`im in s skupino
delim poznavanje starih vi` in plesov, ki sem jih dokaj
dobro poznal, saj smo pri nas doma imeli v moji mladosti
veliko hi{o, zato se je ve~ina ohceti dogajala pri nas, ko pa
sem si kupil svojo harmoniko, sem tudi sam velikokrat
igral za njih.”

Ema nadaljuje svojo pripoved: “Najprej smo se u~ili pred-
vsem plesov z raznih obmo~ij Slovenije, pozneje pa smo
pri~eli razmi{ljati, s ~im bi se lahko predstavili publiki.
Prva celove~erna odrska postavitev je bila Mla~ev. Scenarij
za postavitev sem pripravila sama, pri postavitvi na oder
pa sem k sodelovanju povabila gospo Karlo Podvratnik, ki
je na tem podro~ju imela ve~ izku{enj kot jaz.” “Z Emo in
s ~lani skupine sva imeli skupne vaje in tako s skupnimi
mo~mi postavili na oder tako plesni kot igrani del,”
nadaljuje pogovor Karla Podvratnik, ki je v osemdesetih
letih s skupino sodelovala kot strokovna sodelavka.

Pogovoru pa se pridru`i tudi Franc Lesnjak, ki je skupino
vodil od za~etka osemdesetih pa vse do leta 1992: “Moj
prihod k skupini je bil povsem naklju~en. Kak{nega pol
leta po za~etku delovanja so imeli ~lani skupine pri nas
doma piknik in so me povabili na vaje. Sprejel sem povabi-
lo in ostal ~lan skupine ve~ kot petnajst let. Tako kot moj
prihod k skupini je bil tudi prevzem vodenja skupine
povsem naklju~en. V za~etku osemdesetih se je gospa
Gor{ek ~ez zimo preselila v Velenje in me prosila, da do
takrat, ko se vrne, jaz prevzamem vodenje vaj, da skupina
ne bi razpadla. Vendar se Ema ni ve~ vrnila k skupini in
tako sem prevzel njeno dedi{~ino in tudi vodenje skupine
naslednjih deset let.”

“V tem ~asu smo nastopali predvsem z Mla~vo,” nadalju-
je pogovor Karla, “vendar smo ob tem ustvarjali tudi nov
program - Klado. S to {ego, ki je zelo posebna za na{e
podro~je, smo hoteli pokazati, kako so se na{i predniki
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Na prireditvi ob obletnici so v spomin na stare ~ase zaplesali tudi “veterani”. 
(Foto: Bojan Voglar, [martno ob Paki, december 2005.)
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zabavali ob pustu.” Seveda pa vsi pro-
grami slonijo predvsem na plesnem
izro~ilu. ^lani skupine so veliko
obiskovali starej{e krajane, ki so poz-
nali {ege in navade in plese pretek-
losti, na vajah pa so se jih potem
u~ili. Ve~ino plesov je prinesel godec
Jo`e Volk, ki je razlo`il tudi “nas-
tanek” koza{kega plesa: “V ~asu prve
svetovne vojne je imel {o{tanjski
industrialec Vo{njak na svojem pos-
estvu ve~ ruskih vojnih ujetnikov, ki
so mu gradili gospodarsko poslopje.
Ko so krajani Raven pri [o{tanju
hodili mimo, so videli te vojake, kako
ple{ejo, in si ta njihov ples zapomnili
ter ga poimenovali koza{ki ples.
Plesati so ga za~eli tudi sami.”

“Ob u~enju plesov pa nismo pozabili
na petje!” takoj pripomni Karla.
“Tako smo se u~ili pesmi in ob tem je pri{la tudi ideja za
novo postavitev “Peli so jih moja mati”, kjer smo publiki
predstavili stare pesmi, ki so jih peli na{i predniki. Z vsemi
odrskimi postavitvami pa smo se nato predstavili tako
ob~instvu doma kot tudi povsod po Sloveniji, kamor so
nas povabili.”

“Mislim, da smo lahko najbolj ponosni na to, da smo se
predstavili na dveh najve~jih folklornih festivalih v biv{i
Jugoslaviji, in sicer na Ohridu in na Smotri folklore v
Zagrebu, leta 1982 pa smo za Televizijo Ljubljana posneli
na{e plese, ki jih je zapisal tudi Mirko Ramov{,” Karlo
dopolni Franc. “Ne smemo pozabiti nastopa v Cankar-
jevem domu v Ljubljani, na kar sem jaz kot godec najbolj
ponosen,” se pohvali tudi Jo`e.

V tem ~asu se jim je pridru`il Drago Primo`i~, ki je
skupino vodil v sredini devetdesetih let. Drago: “Dru`enje
v skupini mi je bilo tako v{e~, da sem prevzel vodenje
otro{ke folklorne skupine na osnovni {oli. Ob tem sem
dobil veliko izku{enj, ki sem jih pozneje potreboval pri
delu z odraslimi.”

Prekine ga Franc: “Po ve~ kot desetih letih vodenja skupine
sem po~asi za~util, da nimam ve~ pravega zagona za delo
v skupini, tako sem vodenje prepustil Dragu, ki je pri
otro{ki skupini pokazal, da je sposoben nadaljevati moje
delo.” Drago pa nadaljuje: “Z mojim prevzemom je
skupina obrnila nov list v svojem delovanju. Ker smo na
obmo~ju [martnega ob Paki raziskali skoraj vse, sem se
sam usmeril v na{o bli`ino, Zgornjo Savinjsko dolino, ki
mi je bila zelo zanimiva, saj je ~isto blizu, o njej pa nismo
vedeli skoraj ni~. Tako sem s pomo~jo doma~inov dobil
veliko dragocenih podatkov o {egah in navadah ter plesih
v tej dolini. Sad teh raziskav je bila odrska postavitev
^ajavka, ki smo jo predstavili ob 20. obletnici skupine.”

Ravno ko je vodenje skupine prevzel Drago, sem se skupi-
ni priklju~il tudi pisec tega ~lanka. Mislim, da je Drago

Primo`i~ znal privabiti mlade, saj sem za~el pri njem ple-
sati `e v osnovni {oli, pozneje pa se nas je ve~ina ~lanov
otro{ke skupine pridru`ila odrasli skupini. 

“Po oblikovanju odrske postavitve ^ajavka in po treh letih
intenzivnega dela ter spleta okoli{~in nisem ve~ na{el
motivacije za vodenje skupine. Skupaj smo iskali ustrezno
re{itev. Medtem je Toma` vodil otro{ko skupino, nekako
pa mi je le uspelo, da sem ga pregovoril, da je prevzel tudi
odraslo. Sam sem se za nekaj ~asa umaknil, vendar nisem
dolgo zdr`al brez plesa, tako da spet z velikim veseljem
ple{em pri skupini, in to popolnoma neobremenjen!” s
smehom sklene svoje razmi{ljanje Drago.

Zase lahko re~em, da sem bil mlad in neumen, ko sem pre-
vzel skupino. Bil sem neizku{en, skoraj vsi dotedanji ~lani
so prenehali sodelovati v skupini. Tako sem na za~etku
veliko truda vlo`il v to, da sem privabil nove ljudi in nekaj
biv{ih ~lanov. Uspelo mi je prepri~ati tudi Draga, da se
nam je spet pridru`il. Lahko zapi{em, da so bila prva leta
mu~na. Uvesti je bilo treba nove plesalce, kalili smo se pri
organizaciji raznih prireditev v [martnem. Bilo je
naporno, a se je spla~alo, saj sem okrog sebe dobil ekipo
ljudi, ki ji lahko zaupam.

[e veliko zgodb o delu skupine so vedeli povedati nekda-
nji vodje in ~lani. Od srca smo se nasmejali anekdotam z
nastopov in vaj. Vsi pa so bili enotni, da so bili pred
tridesetimi leti postavljeni pravi temelji, na katerih je in {e
vedno deluje folklorna skupina Oljka. Cilj je bil vedno
predvsem v ohranjanju in poustvarjanju plesov, pesmi ter
{eg in navad na{ega o`jega obmo~ja, kjer delujemo.
Zastavljeni cilj nam je uspelo dose~i in po tem nas pozna-
jo folklorniki in drugi po na{i dr`avi.

114

Z odrske postavitve Klada. 
(Foto: Bojan Voglar, [martno ob Paki, december 2005.)
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